
Kulturně-historickým fenoménem doby je genealogie. Od
roku 1969 u nás působí Česká genealogická a heraldic-
ká společnost, která vydává vlastní časopis Genealogic-

ké a heraldické listy. Mnohé studie a rozbory na jejich strán-
kách odhalily rodopisy významných českých umělců.

K předním českým genealogům patří Jiří Klusáček, který
vypátral, že většina nositelů jeho příjmení patrně pochází
z generace dvou rolníků z českomoravského pomezí - Jakuba
a France Klusáčkových. Ale také zjistil, že mohou být potomky
pastevců z pontsko-kaspické stepi. 

-- KKddyy ssee vvee vvááss pprroobbuuddiill zzáájjeemm oo rrooddooppiiss??
Od mých školních let jsem se vždy zajímal o historii. Dokon-

ce jsem chtěl jít tuto vědu studovat. Pak jsem ale zvážil své
možnosti a usoudil jsem, že bych se v tomto oboru jen těžko
uživil. Vystudoval jsem ekonomii a zabývám se financováním
a účetnictvím.

Jsem pražský rodák, ale ještě můj dědeček, otec mého otce,
se narodil v Polné. Od táty jsem slýchal, že do polenské histo-
rie se zapsal jakýsi rytíř Klusáček. To se mi jako dítěti líbilo, ale
moc jsem tomu nevěřil. Jaké bylo moje překvapení, když jsem
si v roce 1980 koupil knihu Ze starých letopisů českých a tam
jsem našel odstavec, ve kterém se hovoří o hejtmanovi Klusáč-
kovi ze Zhoře. Je to v pasáži o válečných událostech roku 1468,
kdy Viktorin, syn Jiřího z Poděbrad, majitel Polné a Přibyslavi,
byl obležen v třebíčském klášteře.

-- CCoo vváášš zzáájjeemm oo rrooddooppiiss jjeeššttěě vvííccee ppooddnnííttiilloo??
Nedlouho po tom se mi v antikvariátu dostaly do rukou

Moravské zemské desky, které byly vydány tiskem. Tam jsem
našel zápis z roku 1481, že Jan Klusáček ze Zhoře vkládá svou
tvrz s dvorem a čtyřmi „člověky platnými”, atd. ve Zhoři a Nizo-
vě jakémusi Janovi z Vranova. Tím byla existence Jana Klusáč-
ka definitivně potvrzena. 

-- KKtteerrýý KKlluussááččeekk bbyyll jjaakkoo pprrvvnníí zzaappssáánn vv mmaattrriiccee nnaarroozzeenníí??
Od Klusáčků z 15. století jsem přešel k studiu rozrodu Klu-

sáčků z Hrbova, Přibyslavi a Polné, kteří jsou již doloženi mat-
rikami a pozemkovými knihami.

Nejstarším matrikou podchyceným jmenovcem je 
Jakub Klusáček z Hrbova, malé vsi poblíž Polné. Je také

zapsán v Berní roli k roku 1654. Jakub v Hrbově šest let po
konci 30leté války vlastnil 88 strychů polí, tedy asi 25 ha.

Ve stejné době je v Přibyslavi uváděn Franc Klusáček, který je
s pravděpodobností hraničící s jistotou prapředkem značné části
dnes žijících Klusáčků. 

V Univerzitní knihovně jsem strávil nesčetné večery při hledání
v publikacích Libri citationum et sentarium seu (Knihy půhonné
a nálezové), které vydal Brandl a Brethoz v Brně. Prohledal jsem
Ukazatel k latinským zemským deskám brněnským od F. Černého,
prohlédl jsem Pilnáčka, Sedláčka atd. a všude jsem nalézal sice
stručné, ale četné zmínky o Janovi Klusáčkovi. Vše, co se mi poda-
řilo vytěžit z těchto pramenů, jsem sepsal do studie, která byla otiš-
těna v časopise Heraldika a genealogie v roce 1988. 

-- CCoo jjssttee jjeeššttěě zzjjiissttiill oo JJaakkuubboovvii aa FFrraannccii KKlluussááččkkoovvýýcchh??
Podle urbáře z roku 1636 vlastnili Klusáčkové grunt na třech mís-

tech. V Dobroutově Havel Klusáček, v Hrbově Martin a po něm
Jakub a v Nížkově Martin. Urbář ale zaznamenával v názvech
nemovitostí dobu kolem roku 1600. Je doloženo, že Martin z Níž-
kova koupil grunt v Přibyslavi a jeho nástupcem v Nížkově byl Kaš-
par Holzman. Dovídáme se, že Martin v Přibyslavi měl syna Marti-
na a ten patrně syna Řehoře, ale nikdo z nich nepřežil období
30leté války. Také v Dobroutově již je po roce 1636 na gruntě
původně Havla Klusáčka zapsán Jan Czelaud. Franc převzal jméno
po statku.

-- CCoo FFrraannccee KKlluussááččkkaa vv rrooccee 11665533 ddoo PPřřiibbyyssllaavvii,, mměěssttaa zznniiččeennéé--
hhoo ttřřiicceettiilleettoouu vváállkkoouu,, ppřřiivveeddlloo??

Vrchnost po nájezdech Švédů přidělovala berní úlevy, od daňo-
vé povinnosti byli osvobozeni tři roky. Franc v Přibyslavi dostal
dům a 15 strychů pole (4,5 ha), choval dva voly, krávu, jalovici
a svini. Zanechal po sobě tři dcery a pět synů, nejmladší Kryštof se
dožil na tu dobu neuvěřitelných 95 let (1661-1756) a rod se rozrů-
stal. 

-- JJaakk jjssttee ppřřiiššeell nnaa ttoo,, žžee ššvveecc JJaann KKlluussááččeekk,, kktteerrýý ssii 1100.. úúnnoorraa
11777733 bbrraall vv PPoollnnéé vvddoovvuu JJoohhaannuu BBuuddíínnsskkoouu,, ppoocchháázzeell zz PPřřiibbyyssllaavvii?? 

Zjistil jsem, že ženich k sňatku doložil svůj křestní list, vydaný
přibyslavským farním úřadem 30. ledna 1773, tedy deset dnů před
svatebním obřadem. Šlo tedy nepochybně o ševce Jana, který byl
v Přibyslavi pokřtěn 15. května 1747, v té době se do matrik zapi-

soval den křtu, nikoli narození. Matriční objev je stěžejním důka-
zem o přesídlení Jana do Polné. V Polné a okolí dnes žije hodně
Klusáčků, díky tomuto ševci mají mnozí kořeny v Přibyslavi.  

-- JJeeddeenn ppřříísslluuššnnííkk vvaaššeehhoo rroodduu ssee jjmmeennoovvaall BBoohhuummiill KKlluussááččeekk aa jjee
zzaappssáánn mmeezzii aabbiittuurriieennttyy ggyymmnnáázziiaa vv NNěěmmeecckkéémm ((HHaavvllííččkkoovvěě)) BBrroodděě..
JJaakkýý bbyyll jjeehhoo oossuudd??

Studoval medicínu a stal se lékařem na Hradčanech. Spolu s Char-
lottou Masarykovou působil v Červeném kříži. Patřil k průkopníkům
české cyklistiky, na kole jezdil z Prahy až na Vysočinu. V Králov-
ských pohádkách parodoval podvodný nástup Habsburků na český
trůn, Vídeň politickou satiru v roce 1898 zkonfiskovala a autor žil po
určitou dobu pod policejním dozorem.

-- KKddoo zz nnoossiitteellůů ppřřííjjmmeenníí KKlluussááččeekk pprroosslluull nneejjvvíícc??
Nejznámějším mužem rodu je Karel Ludvík Klusáček (1865 - 1929).

Rodák z Polné a absolvent osmiletého gymnázia v Německém Brodě
vystudoval Akademii výtvarných umění v Praze, stal se významným
českým malířem. V hlavním městě v roce 1908 koupil historický dům
U Vejvodů a zachránil ho před demolicí. V tomto domě začal jako
jeden z prvních v Praze provozovat kino. Jako jednatel výtvarného
spolku Mánes zachránil kartony Mikuláše Alše s cyklem Má Vlast.

-- PPoocchháázzeejjíí ii vvaaššii ddáávvnněějjššíí ppřřeeddkkoovvéé zz VVyyssooččiinnyy,, nneebboo ooddjjiinnuudd??
V jak daleké historii můj předek žil, lze do určité míry vypočítat.

Výše uvedený Franc s velkou pravděpodobností přišel do Přibyslavi
z Německa. Není však vyloučeno ani to, že Klusáčkové z Hrbova
jsou na Vysočině do určité míry původní. Jejich haplotyp se od hap-
lotypu Klusáčků z Přibyslavi liší. Přibyslavští Klusáčkové mají haplo-
typ R1b, podobně jako mnoho mužů na západ od Česka. Po urči-
tou dobu se zdálo, že můžeme být potomky Basků, kteří mají stej-
ný haplotyp, současné výsledky genetické genelogie však dokazu-
jí, že jsme někdy před 6000 lety mohli mít společného praprapra-
pra…dědečka, ale dnes se již hodně geneticky lišíme. Nositelé
haplotypu R1b jsou třetí velkou skupinou lidí, kteří migrovali do
Evropy. Nejstarším etnikem byli lovci - sběrači. Před 8000 lety se
do Evropy stěhovali neolitičtí zemědělci. A třetí, téměř invazní
skupinou byli kočovní pastevci z pontsko - kaspické stepi, kteří
ve velké míře vytlačili nebo pobili zemědělce muže a s jejich
ženami začali plodit nové generace Evropanů. 
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Čeští Klusáčkové mohou 
být potomky pastevců 
z pontsko-kaspické stepi IVO HAVLÍK

Svěží vítr do vašich plachet
v novém roce 2025 naši 

milí čtenáři!



Vpelhřimovské Galerii M vystavoval malíř z Velkého Meziříčí
Bořivoj Pejchal. 

Autor se specifickým výtvarným výrazem plných přírodních
barev směřujícím k abstrakci pracuje s různými formami struktur
inspirovaných prvky nalezených v přírodě, v poslední době se
však jeho tvorba dostává více do sfér osobité abstrakce.

Bořivoj Pejchal nejprve vystudoval stavební fakultu, zároveň se
věnoval i umělecké tvorbě a studiu umění. 

Ustálená výtvarná činnost ho přivedla ke členství v Unii výtvar-
ných umělců ČR a Klubu výtvarných umělců Horácka. Postupně
si vytvořil svébytný styl vycházející z různých typů povrchů, mate-
riálů a struktur, které jsou součástí přírody. „Tvorbou se vyrovná-
vám se všemi svými životními situacemi. Je to pro mě léčba prací,
kdy reaguji barvou, kontrastem, pastózně nebo lazurně, určitým
tvaroslovím... Malování mně dává smysl života, nabíjí moje bater-
ky.“ 

Forma jeho děl je blízká minimalismu s několika zemitými bar-
vami a omezenou malířskou plastičností, kterou ovšem vyvažuje
sochařským nabytím hmoty. Původně bylo jeho snahou upozor-
nit na industriální pustošení krajiny, tvorba a fascinace detaily ho
postupně přivedly ke grafickým hodnotám přírody, se kterými

pracuje ve většině svých děl. Tyto vjemy ztvárňuje na plátně
a v keramické tvorbě.

Na výstavě jsou k vidění malířova díla z poslední doby. Někdej-
ší těžiště autorovy inspirace se vzdaluje od dříve preferovaných
struktur nalézaných v různých spektrech přírody a více směřuje
k abstrakci a imaginaci. 

„Poslední dobou mě inspiruje všechno kolem mě. Byly to mé
cesty na kole po Evropě, naše nová zahrada, městská zástavba,
lesy, lomy, vinice na jižní Moravě...“ V pozadí spirál si tak může-
te povšimnout městské zástavby či linií silnic. Za vertikálami
s plasticky působící strukturou najdete bránu, ve skupině maleb
autorem nazývaných láskyplně „škrabošky“ se objevuje motiv
masky s obrysy sovy v nezvyklé růžovo-šedé barevnosti vymyka-
jící se z jeho dosavadní tvorby. 

NNeejjsseemm JJaann ZZrrzzaavvýý
Malíř dochází k vlastnímu pojetí malby kombinující prvky dříve

preferované malby založené na liniích přírody, např. grafických
hodnotách krajiny, linii dřeva, struktury kůry či kamení, z nichž
stále užívá typickou formu strukturální plochy. 

Více pracuje s geometrickými tvary s mnohdy vlastní strukturou
založené na linii. Zároveň se v pozadí některých děl na první
pohled pojatých jako abstraktní forma objevují drobné květiny,
linie silnic či městských domů a otiskuje tak své zážitky do obra-
zu. Tyto vjemy jsou však jen letmé vzpomínky dotvářející proží-
vaný pocit zastoupený hlavním motivem.

Tvorba Bořivoj Pejchala se dnes pohybuje ve specifické podo-
bě strukturální abstrakce v kombinaci s otisky přírodních struktur,
které si autor nese dále ve svém díle, nezapomíná, nemění se, ale
roste. 

„Doufám, že si návštěvníci z výstavy odnesou podobné pocity
jako já, když jsem nedávno odcházel z výstavy Jana Zrzavého
v Humpolci. Zapomněl jsem na války, politiku, inflaci, zdravotní
potíže a povodně. Chtělo se mi létat a jít hned malovat, ale já
nejsem Jan Zrzavý, takže mně bude stačit pocit příjemně stráve-
ného času a pocit inspirace a jiného vidění svého okolí.“ 

A toto pozvání autor ve výstavě do důsledku dodržel.
AANNNNAA HHAAMMRRLLOOVVÁÁ

(Autorka vystudovala dějiny křesťanského umění na Univerzitě
Karlově, působí jako kurátorka Galerie M v Pelhřimově)

Asociace nezávislých médií 4. prosince předala své výroční ceny za rok
2024. Ocenění nese jméno  Václava Matěje Krameria, zakladatele novo-
dobé české žurnalistiky (9. února 1753 Klatovy - 22. března 1808 Praha). 

Jednu z nich obdržel autor týdeníku Unie českých spisovatelů Petr Sak. 
Další ceny převzali: 
- slovenský novinář PPaavveell KKaappuussttaa,, šéfredaktor internetového portálu napa-

lete.sk;
plukovník v.v. JJaarroossllaavv ŠŠtteeffeecc; vojenský expert a bývalý šéf Národního úřadu

pro vyzbrojování, v současnosti významný publicista orientovaný především na
bezpečnostní témata, malá drobnost: v roce 2011 o něm s respektem psal
Respekt a mluvil Martin Veselovský v Českém rozhlase jako o člověku nezá-
konně propuštěném z ministerstva obrany, ještě před pěti lety jsme ho mohli
vídat v diskusních pořadech České televize, nyní už nikoli; 

kulturní publicista TToommáášš KKoolloocc,, který překládá knihy z angličtiny
a v posledních letech na sebe upozornil jako komentátor Krajských listů; 

politický aktivista, publicista, signatář Charty 77 a představitel českého exilu
PPřřeemmyyssll JJaannýýrr,, mmll..,, který se věnuje politické a publicistické práci;

- novinář DDuuššaann VVeesseellýý,, který byl v letech 1990 až 2008 šéfredaktor redak-
ce obrazového zpravodajství ČTK, v novinářské a publicistické činnosti se
zaměřuje na obor fotožurnalistiky, s Jaroslavem Kučerou vydal originální doku-
mentární knihu Klid před bouří, je to nejnázornější dokument o našem životě
před listopadem 1989;

- režisér a scenárista MMiilloošš ZZáábbrraannsskkýý, z jeho filmové tvorby jmenujme psy-
chologické drama Dům pro dva z roku 1988, který kvůli křesťanským odka-
zům měl problémy už při schvalování, nedávno jsme si v jeho dokumentu
Občan Kryl mohli připomenout dvojí letošní 80. výročí  narození a 30 let od
úmrtí v českých dějinách neopakovatelné osobnosti;

-- zakladatel a hlavní moderátor internetového Svobodného rádia VVllaaddiimmíírr
KKaappaall,, který dával šanci názorům lidí vytlačených z veřejného prostoru, proto
byl věcně správně nazýván představitelem mediální alternativy, žel, zemřel na
následky soudního popotahování a nakonec i odsuzujícího verdiktu za vyslo-
vení názoru, je tragickým příkladem toho, jak by se neměla chovat svobodná
demokratická společnost. Dnešní politická realita vylučuje z veřejného prosto-
ru diskusi, o níž TGM kdysi pravil, že je základní podmínka existence demo-
kracie. Vladimír Kapal toho udělal mnoho pro naši alternativní mediální
scénu.

-- DDoocc.. PPhhDDrr.. PPeettrr SSaakk,, CCSScc.. byl oceněn za to, že ve své vědeckovýzkumné
činnosti se věnuje především oblastem hodnotové orientace a životních cílů
mládeže, spirituality mládeže, volného času a volnočasových aktivit mládeže,
otázkám sociálního zrání, vztahu médií a mládeže, ale i problémem sociální
deviace mládeže, úlohy a funkce mládeže v reprodukci společnosti, otázkám
generace. Zabývá se cenzurou a omezováním svobody slova.

Oletošních Vánocích, přesně 24. prosince, uplynulo 75 let od vydání
prvního čísla měsíčníku ZWROT. Časopis po celou dobu vydává Pol-
ský kulturně-osvětový svaz v Československu (PZKO - Polski Zwi-

ązek Kulturalno-Oświatowy). 
Prvním šéfredaktorem byl spisovatel polské národnosti Paweł Kubisz (1907

- 1968), který v roce 1937 založil Slezský literárně-umělecký svaz v Českoslo-
vensku (Śląski Związek Literacko-Artystyczny). Velký vliv na něho měla četba
děl polských spisovatelů, zejména Stefana Žeromského a Juliana Tuwima. 

V letech 1927–1928 jej české úřady za distribuci slovenské literatury vydá-
vané iredentisty 13 měsíců držely v olomoucké věznici, kde onemocněl tuber-
kulózou. V roce 1940 byl zatčen gestapem a uvězněn v Těšíně. Po propuště-
ní se mu podařilo dostat se do Generálního gouvernementu. V roce 1944 byl
opětovně zatčen a držen ve vězení Montelupich v Krakově, odkud uprchl.

Dobře redigovaný celobarevný časopis, v jehož čele stojí Halina Szczotka,
je částečně spojen s mými potomky. Šéfredaktorkou jednu dobu byla dcera
Dorota Havlíková, absolventka žurnalistiky na Slezské univerzitě v Katovicích,
o typografii se stará syn Andrzej Havlík. 

Žurnál vychází s finanční podporou Ministerstva kultury ČR a Ministerstva
zahraničních věcí Polské republiky. Redakce celých 75 let sídlí v Českém Těší-
ně.
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Koleda, koleda, Ježíšku,
ty máš díry v kožíšku!
Kdo ti je tam nadělal,
zatímco jsi tvrdě spal?

Inflace či deflace?
Spekulanti na place?

Chtělo by to mokrý klacek,
a vyběhnout s drzým 

frackem,

který nám tvým jménem lže.
Je jako had bez kůže.
Úlisnější na pohled,

jazyk ve dví, v zubech jed

VV ČČeesskkéémm TTěěššíínněě
vvyycchháázzíí 7755 lleett
ppoollsskkýý kkuullttuurrnníí
mměěssííččnnííkk

MMaallíířřoovvyy iinnssppiirraaccee:: cceessttaa nnaa kkoollee ppoo EEvvrrooppěě,, lloommyy nnaa VVyyssooččiinněě,, vviinniiccee nnaa jjiižžnníí MMoorraavvěě

PPeettrr SSaakk oobbddrržžeell 
KKrraammeerriioovvuu cceennuu

PPeettrr SSaakk ((nnaa ssnníímmkkuu IIvvoo HHaavvllííkkaa)) zzaa cceennuu ppoodděěkkoovvaall ttěěmmiittoo sslloovvyy::
„Děkuji Asociaci nezávislých médií za udělení Krameriovy ceny. Cena je pro mne zpětnou vazbou, že mé texty mají své čte-

náře. Mé poděkování patří také těm, kteří umožňují, aby se texty vůbec dostaly ke čtenářům, tedy MUDr. Ivanu Davidovi
a Nové republice, inženýru Pekárkovi a Prvním zprávám a tištěným médiím Lípě a Janu Poláčkovi a příloze Naší pravdy LUKu
a již zesnulému Karlu Sýsovi a jeho nástupci Ivu Havlíkovi. 

Před řadou let jsem se rozhodl před odbornými texty v odborných časopisech upřednostnit publicistiku. Sofistikovaná cen-
zura v odborných časopisech vede k intelektuální kastraci autorů a k jejich tvůrčí sterilitě. Výsledkem jsou časopisy a články,
které pouze slouží jako nositelé formálních bodů, ale které téměř nikdo nečte. Z reakcí odborníků na mé texty vnímám, že
alternativní média substituují společenskou funkci odborných společenskovědních časopisů. Rozhovor s doktorem Stanislavem
Novotným zaznamenal 90 tisíc shlédnutí a spoustu reakcí. Takový ohlas žádný můj odborný text neměl.

Nedávno jsem došel k novému závěru ohledně alternativních médií. Vyšel jsem ze známé skutečnosti, že na sociálních sítích
je rozšířena agresivita a vulgarita. Já jsem se v komentářích k mým článkům s ničím takovým téměř nesetkal. Přičítám to jed-
nak vyšší vzdělanostní a intelektuální úrovni čtenářů Nové republiky a Prvních zpráv, ale také se domnívám, že na internetu
v kyberprostoru se tvoří na základě podobnosti bubliny uživatelů. Ač technicky nejsou pro čtenáře žádné bariéry, psychické
osobnostní bariéry oddělují skupiny čtenářů. Takže mne čtou čtenáři, s nimiž mám podobné názory, znalosti a myšlení. Já bych
však uvítal prolomení bublin a čtenáře z jiných bublin i za cenu, že by mě nadávali. Strukturování kyberprostoru do bublin
potlačuje jednu z jeho hlavních předností. Domnívám se, že udělování Krameriových cen přispívá k vytváření cestiček mezi
jednotlivými bublinami.“



-- JJaakk ttoo vvííttee??
Napadlo mne ještě jinak ověřit vzájemnou příbuznost Klu-

sáčků, tentokrát už nejen zápisy z matrik a pozemkových knih.
Jako na zavolanou mě pomohl vědecký úkol Genetika a pří-
jmení. 

Byl to společný projekt Kriminalistického ústavu v Praze
a řady předních vědeckých institucí, včetně pracovišť Akade-
mie věd ČR. Účastnili se ho zájemci z řad českých mužů, kteří
chtěli zjistit svůj genetický kod, svůj haplotyp. Klusáčků
v České republice žije jen něco málo přes čtyři stovky. 

-- ČČeehhoo ssee mmůůžžeemmee ddooččkkaatt??
Každý s příjmením Klusáček, pokud byl ochoten se výzku-

mu zúčastnit, díky zjištěnému chromozomu obdržel osobní
genetickou identifikaci, tedy onen haplotyp. 

Bráno matričními záznamy by u všech Klusáčků měl být
shodný. Ale někteří z nás mohou mít jiný. To potom bude cel-
kem jistě prokazovat, že někdy v minulosti byl pravým otcem
kdosi jiný, než je uveden v oddacím listě nebo zapsán ve sto-
letých matričních či berních knihách; kupříkladu - syn byl
třeba levoboček a manžel na to nikdy nepřišel, nebo se mohlo
stát, že u nemanželských dětí převzal potomek jméno po
matce. Ale i to je život a zajímavá informace.

-- AA ccoo jjssttee oo ssoobběě zzjjiissttiill vvyy ssáámm??
Že některé předky mám také z Jihlavy. Johan Anton Risen-

felder (* 1725) - dědeček mé praprababičky Antonie Grossin
(která si vzala ševce Klusáčka), tedy jinak řečeno jeden z 64
předků v 7. generaci, si 5. září 1750, ve věku necelých 25 let,
koupil za 1100 zl. na náměstí v Jihlavě tzv. Honlischův dům

čp. 327. Získal tak práva měšťana a současně se stal sladovní-
kem. Dnes je v prvním patře kavárna a tak jsem si v ní nedáv-
no na počest mého předka vypil jedno preso. On byl komisa-
řem krajského úřadu a měl smysl pro historii a vedl si zázna-
my - kroniku. 

Stejně jako druhá kronika - jeho tatínka Františka - tedy
též předka v 8. generaci. A jeho pradědeček, Lukáš Vojtěch
Risenfelder (11. generace jeden z 1024 předků), byl primáto-
rem Jihlavy v době 30leté války a nakonec královským rychtá-
řem, Ferdinand III. jej za zásluhy povýšil do šlechtického
stavu. Když mu bylo 19 let, sedm jeho sourozenců i rodiče
zemřeli na mor. Jistě byl velmi schopný, ovšem musel začít
svou kariéru přestoupením z luteránské víry na katolickou. 

To jsou stále stejné situace, jak se říká - Nihil sub sole novi
(Nic nového pod sluncem). 

PPookkrraaččoovváánníí zzee ssttrraannyy 11

Ing. Jiří Klusáček se narodil v Praze 31. března 1950. Absolvoval Vysokou školu ekonomickou. Většinu života pracoval jako šéf finančních útvarů nebo účtáren. Je otcem Ing. Michala Klusáčka (23. října
1979), absolventa Samarské státní aerokosmické univerzity, který je od roku 2012 předsedou České strany národně sociální, součástí hnutí Stačilo!

KAREL LUDVÍK KLUSÁČEK. Nejznámější muž rodu. Narodil se v Polné 26. října 1865. Malířství studoval na Akademii u pro-
fesorů A. Lhoty a Pirnera, ale vzorem mu byl Mikoláš Aleš. Ve své době se proslavil obrazem Bouře v Praze po stětí Jana
Želivského. Záhy se zařadil mezi významné malíře přelomu 19. a 20. století, v roce 1913 se podílel na výzdobě divadelního
sálu slavného náchodského hotelu Beránek. Jeho malby zdobí schodiště bývalé Zemské banky na Příkopech, pro strop Měst-
ského muzea v Praze vytvořil alegorickou kompozici Praga caput regni a řadu dalších kompozic. Pro hořický zámek vytvo-
řil cyklus olejů. Ve velké zasedací síni Vlašského dvora v Kutné Hoře se nacházejí dva obrazy Karla Ludvíka Klusáčka pro-
vedené na omítce - Vydání Dekretu kutnohorského a Volba Vladislava za krále českého.

Ukázal se i jako prozíravý památkář, stal se zachráncem starobylého malebného renesančního domu U Vejvodů v Jilské
ulici v Praze, který zakoupil. Stal se aktivním členem Klubu Za starou Prahu, v rodné Polné se angažoval při adaptaci hradu
na muzeum. Byl činný i literárně.

Zemřel 21. února 1929, podlehl zápalu plic. Po žehu byla urna s jeho popelem uložena na polenském hradě. 

TŘI KLUSÁČCI U VODY. Vítkova plovárna v Polné na rybníku Peklo,
tak trochu podobná říčním lázním plavčíka Důry ve Vančurově Rozmar-
ném létě. Osoby a obsazení na kolorované fotografii Jiří Klusáček ozna-
čuje takto: „U sloupu stojící hošík je můj tatínek Jiří, narodil se 1917,
v lodičce druhý zleva je otcův bratr Bedřich (*1914), za ním na prami-
ci stojí tatínkův nejmladší bratr Miloš (*1922), odhaduji, že mu je tak 
5 let, tudíž fotografie zřejmě pochází z roku 1927. Otci by tehdy bylo
10 let a strýčkovi 14 let. Fotografii odeslala do Karlína jako pohlednici
babička, všechny označila křížkem. Kdysi jsem se usiloval o zveřejně-
ní, aby se podařilo identifikovat i ostatní na snímku, ale nedošlo
k tomu“.

Není vyloučeno, že na záběru je malý Bohumil Hrabal, který v Polné
žil a po přestěhování do Brna se do města s rodiči stále vracel, aby tam
v dětských rolích hrál v ochotnickém divadle.
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Spisovatel Jiří Navrátil (1939-2019), který by se 22. září
2024 dožil pětaosmdesátky, zemřel zjara roku 2019. Tohle
je částečně osobní vzpomínky a mám před sebou jeho

vizitku, kde stojí „promovaný filolog“. 
Navrátil byl dlouholetým a velmi zdatným redaktorem nakla-

datelství Mladá fronta, ale také prozaikem (v Mladé frontě
ovšem nevydával) a posléze i výtečným básníkem. To zatím
známo není.

Setkali jsme se v Celetné ulici číslo 11 v Praze, kde prý -
kdysi - duchové roztrhali spiritistu Ulrycha. Je to stejný dům „s
orlem“ a v devadesátých letech tu sídlilo nakladatelství Hynek.
Po obnovení. Zatímco dřevní Hynek ale vydával brak (a to již
v 19. století), Hynek na přelomu milénia měl jinačí ambice.
I proto se nebál Jiřího Navrátila a „najal ho“.

Ten sem přišel po pracovní epizodě, kdy byl kronikářem
senátu. „Ale nějak jsem nevěděl, jak tu kroniku psát,“ svěřil se
mi.

VV MMllaaddéé ffrroonnttěě ddvvaaaattřřiicceett lleett
Stali jsme se přáteli, napsali jsme spolu knížečku Ranní sny

(do tehdy existující edice Tvary) a prosadil mi v edici zveřej-
nění prózy Smíš zůstat mrtev.

Během procházek Prahou mi rád ukázal i dům, ve kterém
žil již jako chlapec, ale původem byl z Valašského Meziříčí,
Kyjova, Kelčan a Holešova. A synem soudce, což je částečně
zachyceno jeho románem Soudcův sen o řetězech.

V metropoli žil od roku 1948. Vystudoval Filozofickou
fakultu Univerzity Karlovy (1962) a jen chvíli pracoval jako
průvodce v Památníku národního písemnictví a zaměstnanec
Městské knihovny, kde taky poznal knihovnu pojízdnou. Do
nakladatelství nastoupil v roce 1965 v roce 1997 odtud odchá-
zel - po celých dvaatřiceti letech - lehce šokován a extrémně
nerad.

V nakladatelství Hynek pracoval v letech 1997-2001
a domu nesporně pomohl, ale těšil se do důchodu. S man-
želkou hodně navštěvovali divadlo, a třebaže napsal jedinou
hru, a to ještě televizní, právě divadlem hodně žil. Jednou
jsme, vzpomínám, míjeli Stavovské divadlo, „podpírané“
právě Radovanem Lukavským. Nikdy nezapomenu na obdiv-
ný pohled, který Jiří herci věnoval, když jsme jej „obcháze-
li“.

ZZaasskkooččeenn nnááhhllýýmm kkrreeddiitteemm „„nnaavvrrááttiillccůů““
Jiří Navrátil byl ještě kulturní ve smyslu a stylu starých

časů, i jeho styl literární je cizelovaný; v některých směrech
hodně připomíná psaní Ladislava Fukse.

Vzpomínám na příhodu, která Jirku Navrátila vyvedla

z míry pouze na malinkou chvíli, ale důkladně. Arnošt Lus-
tig, když se vrátil z Ameriky, navštívil - s oprávněnou jisto-
tou a plný euforie, že vydá své knihy -, také nakladatelství
Hynek. A Jirka Navrátil tehdy neodolal a řekl mi (těsně po
oné návštěvě): „Ty se domníváš, že jsem snad já horší spiso-
vatel, než je on?“

Uvědomil jsem si, že mě to skutečně, byť na chvíli, napad-
lo. Oč šlo? Jirka Navrátil byl zaskočen náhlým kreditem
„navrátilců“, kteří snadno vydali cokoli, a mj. Lustiga už
tehdy kritizoval za to, že staré knihy přepisuje, aniž tím
někdy dosahuje dostačujícího efektu.

V nakladatelství Hynek seděl Jiří Navrátil proti Zuzaně
Brabcové, verše psal i v pracovní době (měl je pod korektu-
rami, jak mi ukázal) a velice mu vyhovovalo, že měl volné
středy. Majitel domu Petr Sacher byl totiž velkodušný (než
mu to zarazila jeho paní), a když tyhle středy skončily, Jiří-
mu se to pochopitelně nelíbilo.

PPoodd ppsseeuuddoonnyymmeemm PPeettrr DDaappiitt
Na druhou stranu… Svěřil se mi, že když je sám doma (jeho

žena ještě také chodila do zaměstnání), jaksi „bloumá“ od
ničeho k ničemu.

Ne vždycky se dokázal soustředit na psaní, ale na druhou
stranu zase dokázal číst a zcela mu věřím, že zvolna vstřebal
celé Hledání ztraceného času: velmi vážně se mi o tom zmi-
ňoval. 

Ale když jsem ho poznal, sám psaní prózy odložil a suve-
rénně tvořil cyklus veršů do Literárních novin a Tvaru. Zveřej-
něny jsou dodnes pouze tam a knižně nevyšly, ačkoli se to
stane. Vydání si plně zasluhují. Jiří Navrátil je zveřejnil pod
pseudonymem Petr Dapit a nesly se v tomhle duchu (úryvek
z básně City moje, kterou sám označil za studii k poémě Dým,
zveřejněno 14. července 1999 v Literárních novinách): 

bože bože v jakém je to všechno propojení domyslet se
nechce bože bože proč se takhle spletli proč já proč já dýmu
unik… bože bože vyčítat si záměnu tu hroznou do smrti své
budu bože bože proč je bratr můj už mrtvý a proč já proč já
žiju… o čem přesvědčit se pozůstalé snaží co nám bez ustání
namlouvají vím že nejsou to až tak pádné směrodatné důvody
a argumenty vím však taky že bratrova smrt ve sklepě nestojí
jen na nich konce nedohlédnu nikdy nikdy nikdy nesložím ten
obraz celýdým mně ošleh tváře víčka spálil mysl oslepil mi
zasáh duši nevěděl jsem nevím co po takhle křivolakém mládí
přijde nevěděl jsem nevím že mi Emil Juliš bude k dýmu listy
psáti nevěděl jsem nevím že se s dýmem Arnoštovi lágr zase
vrátí nevěděl jsem nevím že se za odlivu potkám taky s Jeseni-
nem…

SSee vvzzppoommíínnkkoouu nnaa JJeesseenniinnaa

Jiří Navrátil se mi o tragické smrti svého bratra opakovaně zmiňoval a podle
všeho si ji nejen vyčítal. Považoval ji za vraždu a domníval se, že měla ve

věci prsty StB. Dokonce se snad domníval, že zemřít měl on sám.
Mezi lety 1969 a 2013 zveřejnil dvanáct knih a jeden výbor

z povídek. Takřka do konce sedmdesátých let si vystačil s rod-
ným Valašskem, kam jsou situovány jak romány, tak i povídky.
Jeho román Kamilův život po matčině smrti je pozoruhodnou
sondou do pozdějšího života proletářské, lidové autorky let
padesátých.

V osmdesátých letech vydal Jiří Navrátil už pouze dva romá-
ny, přičemž Světla našich večerů je obdivuhodným zachycením
života umocněného vnímáním literatury a navštěvováním diva-
dla. Trochu podobně jako Josef Škvorecký se Navrátil dokázal
tematicky neopakovat a vždycky přicházel s něčím novým,
jiným.

Odmlčel se… a teprve v rokce 2000 přišel s prózou o básní-
ku Jeseninovi, jehož city se prolínají s citovými chvěními Nav-
rátilova vlastního mládí. Je to ryzí fikce, byť základní fakta Jese-
ninova života (a jeho sebevražda) odpovídají.

NNeejjcciittlliivvěějjššíí mmuužž--ggeennttlleemmaann
Poslední Navrátilova kniha SSiirroottccii zz vváállkkyy je podle všeho už

starším textem, její základ patrně vznikl už v letech šedesátých
a odlesk oné doby, kdy se začalo mluvit o Kafkovi či absurd-
ním dramatu, z jejích řádek vystupuje. Knihu mi věnoval na
valné hromadě Obce spisovatelů a bylo to bohužel naposled,
co jsem ho viděl. 

Byl to asi nejcitlivější muž-gentleman, kterého jsem poznal,
a úsek jeho stálé citové situace možná dobře vystihne má krát-
ká vzpomínka na slova o spisovateli Viktoru Fischlovi (1912-
2006), kterého si velmi vážil: 

„Víš, a redaktorka onoho nakladatelství si to nějak neuhlída-
la a ujelo jí nějaké hrubější slovo, ale to nemělo. Pan Fischl je
přece člověkem noblesním, tak to se nehodilo.“

Jiří Navrátil, chci naznačit, sice nebyl Mirek Dušín, ale patřil
ještě mezi redaktory, jací dnes už fakticky chybějí. Chápal svou
úroveň, poznal kvalitní text (prosazoval souborné vydání
Macurova opusu Ten, který bude) a prahl objevovat mladé
tvůrce. Taky že po nich pásl a bral je vážně, když je objevil.
Radil jim distingovaně a nesnažil se knihy vytvářet spolu s nimi,
ale chápal, že existuje cosi, čemu říkal nikoli sám „vidění“. 

„On má zase jiné to, ehm, vidění,“ říkával. Je patrně nedoce-
něn, protože nezařaditelný, a má-li být jeho dílo zapomenuto,
zůstává otázkou pouze někomu. Aspoň část toho díla totiž
nadále, i když trochu v skrytu, žije.

Jiří Navrátil alias Petr Dapit,

redaktor, jací dnes chybějí IVO FENCL

FFAAUUNNŮŮVV SSOOUUMMRRAAKK
Naše láska přece jen neskončila 
kolem nás stojí tytéž kulisy 
naše nevěrná těla se přestavěla
ještě bychom mohli začít znova
Já mořský panic a ty jezerní panna

ZZIIMMAA
Hlas zvonů táhne nad závějí
Tam nahoře se o nás chvějí
I sebetěžší hřích
zasype něžný sníh

* * *

Už zase vlak a dát si sbohem
a nashledanou za týden
Nad těly přání býti bohem
Podniknem jízdu jako sen

To budou jináč vonět kraje
kopce a řeka - smyčky v ní
Poslyš tu hudbu kterak hraje
divoké písně nájezdní

Však stmívání a křivost sněhu
však blikání a budky v tmách
Ach líbání ach za korunku něhu
ach olej nadšení a zastesknutí prach

NNOOVVÝÝ VVĚĚKK
Cíl
Je jen metál
zavěšený na zádech
chvátajících chvil
A přece
díky že jsem žil
že jsem se přiblížil

PPOOKKOOLLIIKKÁÁTTEE UUŽŽ??
Přiložíme-li k sobě měděnou a zinko-

vanou destičku
jejich molekuly chodí na procházky

páří se
zakládají mosazné rodiny…

Jak musí být pro ně těžké
když pokus skončí
a ony jsou od sebe odtrženy

A oč těžší je naše loučení
když tvá duše nedá se kout
a moje ohýbat

ŽŽIIVVOOTT VV LLEETTUU
Naše životy se k sobě chýlí
jako opačné rychlíky
takže dvě osoby středně hlasité
mohou se šeptem dorozumět

Ale to trvá jen chvíli
- nádraží rozpaží
my sedíme každý před svým pístem
a tlačí nás od sebe parní stroj

JJEEDDNNOOUU PPRROOVVŽŽDDYY
Jak se narodila
už mne měla vyrytého do dlaně
A já jedl rostl a všemožně se snažil
aby se naše čáry proťaly…
Tak mezi křemeny osudu
vytryskla jiskra náhody
A ještě za padesát let
bude v mém krevním obrazu
zřetelný tlak tvého štětce

TTIICCHHÁÁ PPOOŠŠTTAA
Jak se do lesa volá
tak se z lesa ozývá
Z jedné strany „miluji“
a z druhé strany „lituji“

Řeknete - jen od ucha k uchu
a přitom ono slov oběhne
jeden celý život

VV bbáássnniicckkéé ppoozzůůssttaalloossttii
KKaarrllaa SSýýssee lliissttuujjee jjeehhoo
mmaannžžeellkkaa JJaannaa SSýýssoovvá


